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تازهها

انتقاد سیما تیرانداز از عملکرد 
برخی تهیه کنندگان

س��یما تیران��داز از وضعی��ت 
نابس��امان س��ینما و تلویزیون 
انتقاد ک��رد و گفت: مهم ترین 
معیار برای تهیه کنندگان سینما 
و تلویزی��ون مبل��غ دس��تمزد 
بازیگران است. این بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون 
در گفت وگو با ایسنا توضیح داد: این روزها مشغول 
تمرین نمایش »تقدیربازان« هستم و این نمایش 
را برای اجرا در جشنواره تئاتر فجر آماده می کنم. 
به گفته او؛ متن این نمایش نوشته هاله مشتاقی نیا 
و داس��تان آن درباره تنهایی آدم هاس��ت و نشان 
می دهد انتخاب های اش��تباه خودمان، چگونه ما 
را به س��مت تنهایی می برد. تیرانداز هرچند این 
نمایش را کارگردانی می کن��د اما خودش در آن 
بازی نمی کند. او درب��اره حضورش در پروژه های 
س��ینمایی و تلویزیونی نیز گف��ت: فعلا در حال 
صحبت هس��تم. چند پیش��نهاد برای سینما و 
تلویزیون بود که بعضی را اصلا دوس��ت نداشتم، 
چون با حال و هوای من همخوانی نداشت. بازیگر 
فیلم های »بانو« و »پاداش س��کوت« اضافه کرد: 
به هر حال هر نقش��ی برای بازیگ��ر پارامترهای 
مختلف دارد اما متأس��فانه ای��ن روزها مهم ترین 
فاکتور انتخاب برای تهیه کنندگان سینما و حتی 
تلویزیون مساله دستمزد است. یعنی بازیگری که 
دستمزد کمتری بگیرد، نقش های بیشتری خواهد 
داشت و اینچنین است که تهیه کنندگان اندکی 
در سینما هستند که دستمزد بازیگر، اولین معیار 
انتخابشان نباش��د. تیرانداز با توضیح پیامدهای 
منفی این روند، اظهار تأسف کرد و افزود: با وجود 
زحمتی که بازیگران می کش��ند، مبلغ دستمزد 
اولین رکن تعیین کننده ش��ده است و این مساله 
بش��دت به کیفیت آثار هنری م��ا لطمه می زند. 
جالب اینجاست تهیه کنندگان پیش از اینکه نظر 
بازیگر را درباره فیلمنامه و نقش پیشنهادی بدانند، 
درباره دستمزدش می پرسند! او گفت: شاید یکی 
از دلایلی که امس��ال کار تصویری نداشتم همین 
مساله بود. به گزارش ایسنا، سیما تیرانداز به تازگی 
تمرین نمای��ش »تقدیرب��ازان« را آغ��از کرده و 
بازیگران این نمایش به ترتیب حروف الفبا عبارتند 
از: یمین آتشی، روزبه حصاری، فرناز رهنما، هومن 
کیایی، بهاره مش��یری و ندا مقصودی. همچنین 
طراح��ی صحنه این نمایش را س��عید حس��نلو 
انجام می دهد. سیما تیرانداز اوایل امسال نمایش 
»س��ه روایت از زندگی« نوشته یاسمینا رضا را در 
تماشاخانه ایرانشهر به صحنه برد که خودش علاوه 

بر کارگردانی، در آن نمایش بازی هم می کرد.

وضعیت ۱۵ فیلم بازبینی شده توسط 
هیأت انتخاب جشنواره فیلم فجر

احمد امینی، کارگردان س��ینما و تلویزیون و 
از اعضای هیات بازبینی فیلم های سی و س��ومین 
جش��نواره فیلم فجر پیرام��ون کیفیت فیلم های 
تابه حال دیده شده جش��نواره گفت: »فیلم ها در 
قیاس با آثار س��ال گذشته و به لحاظ داستانی از 
کیفیت بسیار بالایی برخوردار هستند.« امینی در 
گفت وگو با سینماپرس افزود: »تاکنون بیش از ۱۵ 
فیلم را مورد بازبینی قرار داده ایم و فکر می کنم تا 
۴۵ روز دیگر همچنان درگیر دیدن فیلم ها باشیم.« 
کارگردان سریال »داوران« پیرامون فیلم هایی که 
ممکن اس��ت بعد از پایان مهلت ارس��ال آثار به 
دبیرخانه ارسال شود بیان داشت: »مدیرانی چون 
علیرضا رضاداد باید برای پذیرفتن یا عدم پذیرفتن 
آنها در بخش رقابتی جشنواره تصمیم بگیرند اما 
اگر چنین اتفاقی رخ دهم با اشتیاق آن فیلم ها را 
نیز مورد بازبینی قرار خواهیم داد.« امینی در پایان 
پیرامون فیلم هایی که تاکنون مورد بازبینی قرار 
گرفته است، اظهار داشت: »به دلیل تعهد اخلاقی 
از بردن نام فیلم ها معذور هس��تم اما همین قدر 
می گویم که فیلم ها را بسیار دوست داشتم چون 
بش��دت متفاوت ساخته شده اند. من فقط شما را 
کنجکاو به دیدن فیلم های سی و سومین جشنواره 

فیلم فجر می کنم«.

»توجیه المسائل کربلا« منتشر شد
کتاب »توجیه المسائل کربلا« اثر سیدعلی اصغر 
علوی با مقدمه ای از دکتر رضائیان توسط انتشارات 
بسیج دانشجویی دانشگاه امام صادق علیه السلام 
و به اهتمام مرکز تحقیقات بسیج دانشجویی این 
دانش��گاه منتشر ش��د. به گزارش تسنیم، کتاب 
»توجیه المسائل کربلا« اثر سیدعلی اصغر علوی با 
مقدمه ای از دکتر رضائیان توسط انتشارات بسیج 
دانش��جویی دانشگاه امام صادق علیه السلام  و به 
اهتمام  مرکز تحقیقات بسیج دانشجویی دانشگاه 
امام صادق علیه الس��لام  منتشر شد. لازم به ذکر 
اس��ت چاپ اول ای��ن کت��اب در ۱6۴ صفحه به 
ش��مارگان 3000  جلد و قیمت 7000 تومان در 
پاییز 93 منتشر شده است. برای تهیه این کتاب 
می توانید به سایت مؤسسه علمی- فرهنگی سدید 
مراجع��ه یا ب��ا ش��ماره 02۱66۴86۱20 تماس 

حاصل فرمایید.

علیزادهشوالیهرانپذیرفت

شجریان از فرانسه تشکر کرد!

در حالی که نپذیرفتن نش��ان ش��والیه از سوی 
استاد حس��ین علیزاده موجی از رضایت عمومی در 
میان اقش��ار عمومی پدید آورده اس��ت، محمدرضا 
ش��جریان که پیش از این نیز خود این نش��ان را از 
دولت فرانس��ه دریافت کرده بود، از فرانسه به خاطر 

توجهش به هنرمندان ایرانی تشکر کرد! 
به گزارش ش��بکه اطلاع رسانی راه دانا، چند روز 
پیش آهنگساز و نوازنده سرشناس موسیقی سنتی 
ایران، روز جمعه، هفت��م آذر، در نامه ای، از دریافت 
»نشان ش��والیه هنر و ادب فرانس��ه« اعلام انصراف 
کرد و نوش��ت که »خ��ود را بی نی��از از دریافت هر 
نشانی« می داند. وی در نامه خود خطاب به فرانسه 
نوشت: به احترام مردم هنرپرور و هنردوست ایران، 
به نام حس��ین علیزاده قناعت ک��رده و تا آخر عمر 
به آن پیش��وند یا پس��وندی نخواهم افزود. مردم در 
کامنت های فراوانی  که برای این خبر گذاش��تند از 
اقدام وی تش��کر ک��رده و ارزش واقعی او را در قلب 
هوادارانش دانس��تند که از هر پیش��وند و پسوندی 
باارزش تر اس��ت. پس دادن نشان ش��والیه از سوی 
حس��ین علیزاده واکنش های زیادی را در پی داشت 
که در این میان علیرضا افتخاری، اس��تاد موسیقی 
ایران در این باره گفت: پیرامون قبول نکردن نش��ان 
ش��والیه سفارت فرانسه توسط  حسین علیزاده باید 
این نکته را عرض کنم که او هنرمند بزرگی اس��ت، 
برای خود فکر مستقلی دارد و اندیشمندی بزرگوار 
محسوب می شود. افتخاری همچنین افزود: بالطبع 
وی فکر و جمع بندی خاصی داش��ته تا این نش��ان 
را قب��ول نکند؛ وی را به لحاظ فکر و اندیش��ه برتر 
از امثال خودم می دانم و مطمئناً علیزاده علاقه مند 
به کس��ب احترام مردم کشورش اس��ت تا دریافت 
لوح تقدیر. اما در این میان محمدرضا ش��جریان که 
پیش از این نش��ان شوالیه را از فرانسه دریافت کرده 
واکنشی عجیب نس��بت به این اقدام استاد علیزاده 
نشان داده است. شجریان در صفحه فیس بوک خود 
نوش��ته این اقدام علیزاده در واقع اعتراض به فرانسه 
نبوده اس��ت و اعتراض اصلی استاد علیزاده به افراد 
داخل کشور است. به نظر می رسد شجریان در واقع 
به دنبال توجیهی برای اقدام خود در خصوص قبول 
کردن این جایزه می گشته و هنگامی که دید مردم از 
این اقدام استاد علیزاده به نیکی یاد می کنند بهترین 
توجیهی که می توانست برای عمل خود داشته باشد 
این بود. شجریان در ادامه مطلب خود از دولت فرانسه 
به خاطر توجه به هنرمندان ایران بسیار تشکر کرده 
و نوشته است: با سپاس از دولتمردان فرانسه که به 
نویسندگان، دانشمندان، هنرمندان و شخصیت های 
فرهنگی، ادب��ی و هنری ایران توجه خ��اص دارند. 
چنین پیامی نش��انگر این اس��ت که اف��رادی نظیر 
ش��جریان به ج��ای آنکه بخواهن��د هنرمند  ملی- 
میهنی محس��وب شوند بیشتر دلبسته به تشویق و 

حمایت های سفارتخانه هستند. 

یک فیلم ضدایرانی، جایزه بهترین 
کارگردان »گاتهام« را گرفت

حلق��ه منتق��دان نیوی��ورک جای��زه بهترین 
کارگردان��ی را به فیلمی ضدایران��ی داد. به گزارش 
تس��نیم، حلقه منتق��دان نیویورک روز گذش��ته 
برندگانش را رسما معرفی کرد، مراسم جوایز گاتهام 
هم برگزار شد و تعدادی دیگر از فیلم ها و بازیگران 
دس��ت پر به خانه هایشان رفتند. در این مراسم که 
جوایزش اصطلاحا به فیلم های مس��تقل می رسد، 
فیلم جدید الخاندرو گونزالس ایناریتو برنده بزرگ 
ش��ب بود و توانست جایزه اصلی را از آن خود کند. 
نکته جالب این مراس��م این بود که یک کارگردان 
زن ایرانی الاص��ل توانس��ت جای��زه کارگردانی این 
مراس��م را به خاطر فیلم »دختری که شب تنها به 
خانه می رود« بگیرد. فیلمی آمریکایی که در آن یک 
دختر چادری ایرانی نقش خون آشام را بازی می کند. 
برخی رسانه ها از این فیلم با عنوان نخستین فیلم 
خون آشامی- ایرانی تاریخ سینما یاد کرده و به آن 
افتخار می کنند. در سالی که هالیوود هم کم علیه 
کشور ما به ساخت فیلم نپرداخت و فیلم هایی چون 
»گلاب« را اکران کرد، ایرانی های خارج نش��ین هم 

همنوا با هالیوود شدند و تیشه به ریشه خود زدند.

مرتضی احمدی در آی سی یو 
بستری شد

مرتض��ی احم��دی، هنرمن��د 
پیشکس��وت تئاتر، س��ینما و 
تلویزیون در بیمارستان بستری 
ش��ده اس��ت. به گزارش مهر، 
مرتض��ی احمدی از دوش��نبه 
ش��ب ۱0 آذر در یکی از بیمارس��تان های تهران 
بس��تری ش��ده اس��ت و اکنون در  آی سی یو این 
بیمارستان بسر می برد و اجازه ورود همراه به این 
بخش نیز وجود ندارد. حال عمومی احمدی صبح 
دیروز بهتر بوده است و پیش بینی می شود بزودی 
از بیمارستان مرخص شود. مرتضی احمدی متولد 
۱303 بازیگر سینما، تئاتر، تلویزیون و گوینده و 

اخبار

خبرنگار فرهنگی »وطن امروز« باشید
هموطن گرامی! نقدها و یادداش��ت های خ��ود را در 
حوزه فرهنگ و هنر، اعم از نقد سینمایی، نقد کتاب 
و گزارش فرهنگی از سراسر ایران برای روزنامه ارسال 
کنید. ضمن انتش��ار مطالب ش��ما به نام خودتان در 
روزنامه، هر ماه به بهترین مطلب ارس��الی هدیه ای از 

طرف »وطن امروز« تعلق خواهد گرفت. 
Farhangi@vatanemrooz.ir

شماره1479 وطنامروز چهارشنبه12آذر1393

مرتضیاسماعیلدوست: فیلم مستند »چه کسی 
ما را کش��ت؟« ساخته محمدحس��ین جعفریان، به 
واکاوی ش��هادت بزرگوارانی در کنسولگری ایران در 
مزار شریف می پردازد  و فیلمساز با توجه به آشنایی 
با محی��ط جغرافیایی منطقه و با تلاش��ی ارزنده به 
سراغ شخصیت های متعدد سیاسی برای رسیدن به 
پاسخی از عنوان مورد اشاره اش رفته است. پرداختی 
که ناخواس��ته به زاویه ای از سیاست گسیل گردید و 
شائبه هایی مختلف را سبب شد. از این رو بهتر دیدیم 
که نگاهی دوباره به اثر داشته باشیم و این بار با خالق 
آن ب��ه گفت وگو بپردازیم. محمدحس��ین جعفریان 
پاسخگوی سوالات بسیاری بود که شاید نتوان همه 

را در این پرداخت به رشته تحریر درآورد.
باتوجهبهموضوعملتهبکش�تاردیپلماتها،چه
انگیزهاینزدشماموجبگامنهادندراینمسیرشد؟

من از س��ال ۱389 که قرار شد برای حوزه هنری 
در خراسان جنوبی، فیلمی درباره شهید ناصری بسازم، 
درگیر این کار شدم و دیدم که می توان کمی فراتر از 
پرتره عمل کرد و یکسری دغدغه ها را اجرایی کرد. از 
همان موقع نیز هشدار دادم که پرداخت به این موضوع 
ممکن است موجب مشکلاتی شود اما دوستان حوزه 
حمایت کردند و شاید نمی دانستند که نتیجه کار چه 
خواهد بود. من شروع به فیلمبرداری از گفت وگوهای 
صورت گرفته با خانواده شهید ناصری و دوستان ایشان 
کردم و با تنها بازمانده این واقعه که آقای شاهس��ون 
بودند، راهی افغانستان برای روایت نحوه شهادت آن 
عزیزان شدم. اینها ادای دینی بود که سال ها نسبت به 
شهیدانی که دوستان من بودند، احساس می کردم و 

امیدوارم مورد قبول واقع شود.
بهنظرمیرس�دای�دهاولیهازچهرهنگاریش�هید
ناصری،بهانهایبرایپرداختبهموضوعیحساساز

چراییشهادتآنعزیزانبودهاست.
س��ال های زیادی، واس��طه فرهنگ��ی جمهوری 
اس��لامی ایران در افغانس��تان بودم و 3،2 روز قبل از 
شهادت دوس��تانم به ایران آمدم. از این نظر نکاتی را 
می دانس��تم که شاید خوشایند خیلی ها نبود. اما من 
وظیفه ای در خود احس��اس می کردم که حتما باید 
این کار را با همه مش��کلات به سرانجام برسانم، چرا 
که سال ها از این ماجرا می گذشت و هیچ اشاره ای به 
این جریان نشده بود. پرداختن به شهید ناصری، این 
سوال را برای مخاطب ایجاد می کرد و عاقبت به آنجا 
می رساند که چطور شد این عزیزان به شهادت رسیدند 
و اگر فیلم به این سوال پاسخی نمی داد، نمی توانست 
جالب باشد. در سال های مختلف، فیلم های بسیاری 
درباره اخلاق و ش��یوه انس��انی ش��هیدان بزرگواری 
ساخته شد، مانند فیلم زندگی شهید کاوه که بخشی 
از زندگی ایش��ان را تصویر می کند و هنگام شهادت 
ایش��ان به پایان می رس��د اما ما در ش��هادت اعضای 
کنس��ولگری با ابهاماتی دچار بودیم و می بینیم مثلا 
آدم شگفت انگیز و مخلصی چون شهید ناصری، چقدر 
راحت به شهادت می رسند، با توجه به اینکه سال ها از 
جنگ گذشته است و ایشان در پی کارهای فرهنگی 
همچون عرضه کتاب و برنامه های ش��بکه تلویزیونی 
هستند و ناگهان آن مساله پیش می آید. از طرفی برای 

8 شهید دیگر هم هیچ مستند جدی کار نشده بود. 
درباره موضوع مطرح شده از سوی شما هم باید بگویم 
که من فکر نمی کردم فرصتی دوباره برای پرداخت به 
این ماجرا داشته باشم و دیدم به بهانه شهید ناصری 

می توان یکسری کارها کرد.
اماایننحوهبرخورددراجرابهدوگانگیرواییمبدل
ش�دهورسیدنبهنتیجهایمطلوبراازهردوبخش

ساقطکردهاست.
اگ��ر کس��ی مستندس��از باش��د، به خوب��ی از 
معذوریت ه��ای این کار آگاه اس��ت. م��ن نمی توانم 
به راحتی برای سوژه ای حساس، تهیه کننده پیدا کنم 
و بای��د حرفم را به نح��وی بزنم. ما برای حلال کردن 

بودجه صرف شده در هر زمینه 
باید تلاش��ی صورت دهیم. من 
مدعی برای نتیجه ساخت این 
اثر نیستم اما می دانم این فیلم 
می توان��د محرک بس��یاری از 
فیلمس��ازان باش��د که مردد از 
اجرای برخی سوژه های انتقادی 
هس��تند و از طرف��ی دعوت��ی 
است برای مراکز مستندسازی 
که بدون ه��راس از موضوع به 

حمایت فیلمساز بپردازند و بدانند که اگر نگاه سالمی 
پشت کار باشد و غرضی نباشد، حتما نتیجه مطلوبی 
در پی خواهد داشت. در پاسخ نقدتان درباره دوگانگی 
روایت باید توضیحاتی بدهم. در ابتدای کار فیلم کمی 
کند پیش می رود و در ادامه با توجه به شیوه تدوین، 
سعی ش��ده دیالوگ ها کوتاه شود چرا که می دانستم 
این کندی باعث می شود که کشش لازم پیش نیاید و 
اگر موضوع به عنوان ریتم کار در نظر گرفته شود، این 

مساله تغییر می یابد.
زاویهدوربینشمادراینمستندبهسمتیازجناح
خ�اصهدایتش�دهوعلامتس�والیازجناحدیگر
ش�کلمیدهد.تاچهحدبانگرهایسیاس�یبهاین

موضوعپرداختید؟
من اصلا جناحی نیستم و راحت بگویم که با توجه 
به دانسته هایم درباره منطقه افغانستان، افرادی از هر 
دو جناح در این مساله اشتباه داشته اند. در همین چند 

روزه بعد از نمایش  فیلم، برخی دوستان با من صحبت 
کردند که ش��ما تلقی سیاس��ی داش��ته اید و موجب 
خرسندی جناحی و نگرانی جناحی دیگر شده اید. در 
صورتی که من تنها خواس��تم فیلمی بسازم و در آن 
بسیاری از موارد پرداخت به شخصیت شهید ناصری 
و دوس��تان دیگر را نش��ان داده ام و نیز درباره جایگاه 
طالبان در منطقه و اینکه مساله طوری طراحی شده 
بود که به جنگی جدید کشیده شود، صحبت کردم، 
مساله ای که با توجه به هوشیاری ایران به سمتی دیگر 
هدایت شد. متاسفانه برخی فقط با نگاهی سیاسی و 
از جانب جناح خود به مساله پرداختند و چند دقیقه 
از کل فیلم را مورد قضاوت ناصحیح خود قرار دادند. 
امی��دوارم این همه گرایش��ات 
سیاس��ی در قضاوت ملاک قرار 

نگیرد.
بهنظرمیرس�دفیلمپاس�خ
قطعیازچراییماجرانمیدهدو
بهطرحسوالاکتفامیکند.حالا
اززبانشمابشنویمکهواقعاچه

کسیآنهاراکشت؟
م��ن ب��ه ط��ور دقی��ق در 
کار  ک��ه  می گوی��م  فیل��م 
پاکستانی هاس��ت. حتی در جریان گفت وگوها به نام 
ملا یارمحمد می رسیم اما از بابت تصور من از جریان 
چرایی ماجرا باید از دو جایگاه مختلف مستندساز و 
کارش��ناس سیاسی به شما پاسخ دهم. به عنوان یک 
فیلمساز باید موارد جس��ت وجوگر خود را به تصویر 
می کشیدم و خوب می دانید که باید برای ارائه روایت، 
آدم های عینی را در قالب تصویر نش��ان داد. آنها که 
از ش��رایط دیپلماسی آگاه هستند، به خوبی می دانند 
که شخصی مانند ژنرال حمید گل چه جایگاهی در 
پاکس��تان دارد و پیدا کردن ایش��ان جهت گفت وگو 
چقدر دشوار است. در بخش مربوط به ایران، یک پای 
ماجرا آقای علاءالدین بروجردی بود و در مقابل وزیر 
وقت دولت اصلاحات قرار داشت. ما برنامه ریزی کرده 
بودیم که هریک از این بزرگواران می آیند و حرف های 
خود را می زنند اما پس از مدتی انتظار دیدم از طرف 
آقای خرازی، علاقه ای جهت گفت وگو وجود ندارد و 

متاسفانه حتی رفتار بدی از سوی رئیس دفتر ایشان 
ص��ورت گرفت. این عدم حضور از س��وی یک طرف 
قضیه باعث ش��د گفته های آقای بروجردی در فیلم، 
یکجانبه تلقی ش��ود. در صورت��ی که من اصلا دنبال 
ایجاد ترکیبی سیاسی نبودم و می خواستم تنها حقایق 

ماجرا روشن شود.
اماش�مامیتوانستیدبهنحویدیگروبااستفادهاز

اشخاصدیگریبهسمتقضاوتیکاملتربروید.
من اصلا دنبال قضاوت نبودم. تنها می خواستم که 
حقیقت از طرف خود شخصیت ها مشخص شود. من 
چه باید می کردم تا طرف دیگر قضیه وارد ماجرا شود؟ 
در صورتی که هیچ تمایلی از آن سو جهت گفت وگو 
نبود. من به عنوان س��ازنده کار وظیفه داشتم به این 
دوستان مراجعه و درخواست همراهی کنم. مشکلات 
بسیاری بود و رفتار خیلی بدی با من در ساخت این 
مستند شد و خیلی از همین آقایان به من گفتند که 
از س��اخت فیلم منصرف شوم. من بسیاری از مسائل 
را نمی توانستم در فیلم بگویم و حالا در اینجا مطرح 
می کنم که هر دو نف��ر از آقایان بروجردی و خرازی، 
تمایلی به س��اخت این اثر نداش��تند. من شیوه های 
مختلف��ی را برای حضور وزیر اس��بق امور خارجه در 
فیلم پیشنهاد دادم و حتی صحبت های یکطرفه آقای 
بروج��ردی را که در واقع توپ را به زمین طرف دیگر 
می فرستد، برای رئیس دفتر آقای خرازی پخش کردم 
تا ش��اید در مقابل، حرف های منطقی خودش��ان را 
بزنند. ولی متاسفانه وعده های چند باره، ثمر نیافت. به 
نظرتان من چه باید می کردم؟ و باید فیلم های گرفته 
ش��ده و تعداد زیاد مسافرت ها برای این فیلم را کنار 
می گذاشتم؟ این دوستان زورشان به ریش سفید خود 
نمی رس��د و من را مورد پرسش قرار می دهند. حتی 
یکی از افراد رس��انه ای آن جناح به من گفت تو حتی 
در صورت ضرر مالی، نباید این کار را ادامه می دادی! 
درب��اره نگاه دیگرم به عنوان فردی مطلع در ماجرای 
افغانستان این را بگویم که افرادی از هر دو گروه دچار 
اشتباه شدند و حداقل باید با پذیرش این سهل انگاری، 
از خانواده های عزیزان حادثه عذرخواهی می کردند چرا 
که دیپلمات های ما با توجه به خطر مشخص از سوی 

نیروهای پاکستانی، باید از آن محیط دور می شدند.
پ�سازپخشفیلم»چهکس�یماراکش�ت؟«چه

واکنشوبرخوردهاییباشماصورتگرفتهاست؟
من در یک روز سپری شده از پخش فیلم تاکنون 
73 مورد تم��اس دریافتی از افراد مختلف درباره این 
فیلم داشته ام. یکی از موارد، تماس مسؤولی ارزنده بود 
که بیش از یک س��اعت به ط��ول انجامید و با توجه 
به گرایش متفاوتی که با هم داشتیم، ایشان با توجه 
به ذات سینما، چنین روایتی را پذیرفت. اما متاسفانه 
برخی از مسؤولان به جایگاه مستند پی نبرده اند. اگر 
افراد مختلف دچار نگاهی آتشین نباشند، موضوع مورد 
بحث آنچنان ملتهب نیس��ت که دامن زده شود. من 
پس از پخش فیلم در میان مردم عادی بدون قضاوت 
سیاسی و با نگاه های خوشایندی مواجه شدم. امیدوارم 
مس��ؤولان نیز به اهمیت سینما پی ببرند و از گفتن 
حقایق دوری نکنند و بدانند که جز دوربین خداوند، 

دوربین های دیگری نیز می توانند آنها را رصد کنند.

مجیدفلاح:هن��گام برگزاری جش��نواره فیلم فجر، 
ناگهان از زمین و زمان پیدا می شوند، به نوعی شاهد 
بارش غیرقابل کنترل خبرنگار از نش��ریات و سایت ها 
هس��تیم. خبرنگارانی که متاسفانه گاهی برای عکس 

یادگاری گرفتن با هنرمندان به جشنواره آمده اند!
جشنواره فیلم فجر است و بازار حضور هنرمندان 
و سوپراس��تاران س��ینما، داغ داغ. حالا جش��نواره ای 
برگزار می ش��ود بدون حضور سوپراس��تاران گرامی، 
بدون حاشیه، جش��نواره ای برای سینما، برای مردم، 
جشنواره ای که مردم کوچه و خیابان را بهتر می توانی 
در آن تماشا کنی. حالا خبرنگاران عزیز کجا تشریف 
دارن��د؟ س��ردبیران گرامی باخبر هس��تند چه اتفاق 
فرخن��ده ای در تهران ب��ه وقوع پیوس��ته؟ از دبیران 
سرویس هنری خود، نمی پرسند چه خبر از جشنواره 
حقیقت؟ اما جشنواره منتظر کسی نمی ماند و به راه 
خودش ادامه می دهد، چه ما باش��یم و چه نباش��یم. 
خوش به حال آن رسانه ای که سهمی در این جشنواره 

دارد. 

افسانه سالاری در پایان نامه کارگردانی اش فیلمی با 
عنوان »قرار ملاقات« ساخت. او تحصیلات سینمایی 
خود را در فرانس��ه به اتمام رس��انده اس��ت. این فیلم 
حکایت دختر نابینای جوانی اس��ت ک��ه می خواهد 
با س��گ راهنمای خود ارتباط برقرار کند. او به مرکز 
نگه��داری و آم��وزش س��گ ها م��ی رود و دوره ای را 
می گذراند... نمی دانم افسانه سالاری برای ساخت این 
فیلم مستند چه پروسه ای را پشت سر گذاشته است اما 
آنچه از تماشای فیلم احساس می شود همکاری نزدیک 
شخصیت هایی است که در فیلم حضور دارند. جالب 
اینکه در یکی از س��کانس ها، آدم های فیلم به ناصری 
اشاره دارند و حتی می گویند او برای پایان نامه اش فیلم 
می س��ازد! چقدر خوب شد سالاری این سکانس را در 
تدوین فیلم گنجانده است چرا که به فضاسازی واقعی 
فیلم کمک ش��ایانی می کند. کارگردان با ظرافت به 
ورطه احساسات نیفتاده تا سگ ها را حیواناتی قلمداد 
کند که اس��یر انسان ها هستند. او در این میان تلاش 
کرده همکاری سگ ها را با نابینایان به تصویر بکشد. 
دوستی ای که شاید انسان ها سود بیشتری از آن ببرند.
دختر جوان و نابینای فیلم که از مهاجران کش��ور 
فرانسه است مقابل دوربین سالاری خیلی موفق نبود. 

ام��کان دارد به واس��طه اینکه 
جایگاه دوربین را نمی دانس��ت 
حرکات��ش غیرقاب��ل کنت��رل 
در  س��الاری  ام��ا  می نمایان��د 
مق��ام کارگردان اگرچه ش��اید 
به آدم های مقابل  نمی خواست 

دوربین میزانسن بدهد اما می توانست به دوربین خود 
حرکت هایی بدهد که تصاویر بهتری را شاهد باشیم.

قرار ملاقات، پایان نامه دانش��گاهی افسانه سالاری 
بود، باید به انتظار تجربه های دیگر او در وادی سینمای 
مستند باش��یم. بدون ش��ک با تجربه های این فیلم 
و تحصیل در کش��وری مانند فرانسه، از او انتظار آثار 

بهتری می رود.

فیلم مستند »گرافیتی، هنر بیان« به کارگردانی 
»سیس��یل گامارد« محصول فرانسه است. این فیلم 
بازش��ناختی اس��ت از هنری که برخی از هنرمندان 
به صورت مخف��ی آن را دنبال می کردند چرا که هنر 
اعتراض است! هنری که روی دیوارهای شهر نیویورک 
و قطارهای بین ش��هری ش��کل گرف��ت و کم کم به 
گالری های سراس��ر جهان راه یافت. سیاهان به نوعی 

پیش��گامان این هنر هس��تند 
چراکه هم��واره هن��ر اعتراض 
را ب��ه این ش��کل ب��ه دیگران 
منتق��ل می کردن��د. فیلم یکی 
از هنرمندان س��یاه را به تصویر 
می کشد و به حرف های او گوش 

می کند. همچنین نقطه نظرات گالری داران پاریس را 
درباره هنر گرافیتی جویا می شود. فیلم، مستندی است 
در ستایش هنر گرافیتی که امروزه در جهان گسترش 
پیدا کرده است اما متأسفانه نتوانسته تاریخچه درستی 
از این هنر به مخاطب نش��ان بدهد. فیلم بین معرفی 
هنرمند گرافیتی و پیشینه این هنر دست و پا می زند 
و عاقبت نمی تواند هیچ کدام را به درستی به سرانجام 
برساند! شخصیت های هنری که مقابل دوربین حرف 
می زنن��د، گاه پراکنده گویی دارند، معلوم نیس��ت در 

ستایش هنرمند گرافیتی سخن 
می گویند یا از خود هنر!

آنچه پس از تماش��ای فیلم 
به ذه��ن متبادر می ش��ود،  این 
اس��ت که ما با یک پرتره هنری 
مواج��ه بودی��م از زندگ��ی یک 
هنرمند سیاهپوس��ت گرافیتی اما در فیلم گاهی او را 
گ��م می کردیم! روی هم رفته، حضور فیلمی که هنر 
جدیدی را معرفی می کند، برای س��ینمای ما خیلی 
خوب می تواند باشد. با توجه به اینکه پس از پیروزی 
انقلاب اس��لامی، هنرمن��دان ایرانی به نوعی این هنر 
را در ش��هرهای مختلف ایران به حد اعلا رس��انده اند. 
البته دیوارنوش��ته های ایران برخلاف جاهای دیگر، با 
انگیزه های شخصی نبوده و در جهت اهداف فرهنگی، 

اجتماعی و... کشور بوده است.

تهران، پایتخت مظلومی اس��ت! ته��ران، آن قدر 
ترافیک و آلودگی هوا و مشکلات دیگر دارد که مردم 

کمتر به زیبایی های این شهر بزرگ توجه دارند.
گاه دی��دن گل ها، س��بزه ها، زیبای��ی درختان و... 
دلی را به وجد نمی آورد! مردم عادت کرده اند صبح ها 
تند تند به سمت محل کارشان 
بروند و عصره��ا خود را به خانه 
برس��انند! در این میان بهره مند 
ش��دن از زیبایی ه��ای بص��ری 
پایتخت نادیده گرفته می شود. 
باید در ای��ن میان، خوب دیدن 
و فرهنگ اس��تفاده از جغرافیای بصری تهران را برای 
پایتخت نشین ها بهینه کرد. رسانه ملی و سینما یکی 
از موفق ترین ها در این وادی هس��تند که می توانند با 
س��اخت و تولید آثار تصویری به ای��ن مهم بپردازند. 
هرچند مطبوعات و رسانه های دیجیتالی هم می توانند 
در ای��ن راه نق��ش خوبی ایفا کنند. مرکز گس��ترش 
سینمای مستند و تجربی، سهم خوبی در این زمینه 
دارد! چرا که با تولید آثار مستند در این زمینه، تلاش 
کرده تا گوش��ه هایی از تاریخ این ش��هر مظلوم را به 

نمایش بگذارد. تازه ترین حمایت س��ینمای مستند و 
تجربی، س��اخت فیلمی با عنوان »چنارستان« است 
که »ه��ادی آفری��ده« آن را کارگردانی کرده. فیلمی 
در ستایش طولانی ترین چنارستان دنیا و طویل ترین 
خیابان خاورمیانه! خیابان ولی عصر، بدون شک یکی 
از زیباترین خیابان های پایتخت و کشور است. هادی 
آفریده در چنارس��تان از چگونگی ش��کل گیری این 
خیابان می گوید و از سرنوشتی که ساختمان های زیبا 
و مجلل اطراف این خیابان داش��ته اند. فیلم حکایت 
تحقی��ق مهندس جوانی )ندا توکلی( اس��ت که برای 
شناخت بیشتر خیابان ولی عصر )پهلوی سابق( سراغ 
آدم های قدیمی و ساختمان های برجا مانده از گذشته 
تهران می رود. او به ملاقات شخصیت های هنری هم 
می رود، مرتضی احمدی، علی دهباشی، کامران عدل، 
 احمد نادعلیان،  اسکندر مختاری، حوری اعتصام، امیر 
انوش فر و... از جمله این هنرمندان هس��تند. فیلم از 
میدان راه آهن آغاز می شود، از چایخانه سنتی که همه 
مشغول خوردن دیزی هس��تند! از ایستگاه راه آهن و 
مرتضی احمدی. دوربین آفریده پس از عبور از میادین، 
خانه ه��ای قدیم��ی و چهارراه های مهم، ب��ه میدان 
تجریش می رس��د، باز هم به مرتضی احمدی و البته 
امامزاده صالح)ع(. آغاز فیلم از میدان راه آهن تا امامزاده 
صالح)ع( و تأکید شایسته فیلم به این مکان مذهبی 
مقدس پایتخت، درخور توجه است و نشان از زیرکی 
کارگردان اثر دارد. هادی آفریده که محقق و کارگردان 
این اثر است، در فیلم خود به منابع تصویری باارزش از 
تاریخ صدساله پایتخت اشاره دارد. فیلم های باارزشی از 
خاندان پهلوی، تهران قدیم، فروغ فرخزاد، فرهاد مهراد 
و... در تدوی��ن فیلم آمده که به جذابیت چنارس��تان 
افزوده اس��ت.تصویربرداری هلی شات هم به خوبی در 
خدمت فیلم بوده و حس زیباشناسی خوبی به مخاطب 
منتقل می کند. تماش��ای چنارس��تان با آه و افسوس 
مخاط��ب همراه اس��ت! اینکه چرا از داش��ته هایمان 
پاس��داری نکردیم؟ چرا به جای ساختمان های زیبا، 
برج های سیمانی س��اختیم؟ چرا 60 هزار اصله چنار 

تبدیل به هشت هزار شده است؟! و...
چنارس��تان می توان��د فیلم��ی باش��د ک��ه ه��ر 
پایتخت نشین پس از دیدن آن، به تهران افتخار کند. 
برای نگهداری بازمانده های تاریخی این ش��هر، تلاش 
کند و پس از این به همه زیبایی های این ش��هر، نگاه 

محبت آمیزی داشته باشد.

محمدحسین جعفریان، کارگردان مستند »چه کسی ما را کشت؟« در گفت وگو با »وطن امروز«:

کمال خرازی پاسخگو نبود!

قرارملاقات-افسانهسالاری
گرافیتی،هنربیان-سیسیلگامارد

چنارستان�هادیآفریده

نگاهی به چند فیلم جشنواره سینماحقیقت

بهسویحقیقتمیرود!

منشیوههایمختلفیرابرایحضور
وزی�راس�بقام�ورخارج�هدرفیلم
پیش�نهاددادموحت�یصحبتهای
یکطرفهآقایبروجردیراکهدرواقع
توپرابهزمینطرفدیگرمیفرستد،
برایرئیسدفت�رآقایخرازیپخش
ک�ردمتاش�ایددرمقاب�ل،حرفهای

منطقیخودشانرابزنند


